
    
 

Mi l jømi nisteriet • Frederiksholms Kanal 26 • 1 21 2 København K Tl f. 38 1 4 21  42 • Fax 33 1 4 50 42 • CVR 12854358 • EAN  5798000 862005 • mi m@mi m.dk  

• w w w .mim..dk   
 

Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg 

 

 

 

 

 

Den 23. juni 2023 
Sagsnummer: 2021-1298 
MIM 64-23 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

./. Vedlagt fremsendes til udvalgets orientering talepapir vedrørende forelæg-

gelse i FEU om rådsmøde (landbrug og fiskeri) - miljødelen d. 26.-27. juni 

2023 

 

 
 

Med venlig hilsen 
 
 

Magnus Heunicke      /          Henrik Hedeman Olsen 

Offentligt
MOF Alm.del - Bilag 468

Miljø- og Fødevareudvalget 2022-23 (2. samling)

http://www.mim..dk/


TALEPAPIR  

2 
 

 

Forelæggelse i FEU om rådsmøde (landbrug og fiskeri) - miljø-

delen d. 26.-27. juni 2023 

 

Møde i Folketingets Europaudvalg den 23. juni 2023 om rådsmøde 

(landbrug og fiskeri) den 26.-27. juni 2023. 

 

(Det talte ord gælder) 

 

Svar 

- Jeg vil forelægge dagsordenen for rådsmøde (landbrug og fiskeri) – miljø-
delen den 26.-27. juni. Der er én miljøsag på dagsordenen. 

 

- Punktet vedrører Kommissionens forslag til forordning om bære-

dygtig anvendelse af plantebeskyttelsesmidler.  

 

- Punktet er på rådsmødet til en fremskridtsrapport og forelægges derfor til 

orientering.  

 

- Forslaget følger op på Den Grønne Pagt – herunder særligt jord-til-bord 
strategien og biodiversitetsstrategien. Formålet er at mindske plantebe-

skyttelsesmidlers virkning på miljø og sundhed. Blandt andet ved at ind-

føre en række nye og styrkede tiltag. Forslaget blev offentliggjort sidste 

sommer, og har siden været behandlet i en arbejdsgruppe i Rådet. 

 
- Regeringen hilser Kommissionens forslag velkomment. Vi støtter ambiti-

onerne i jord-til-bord strategien om at reducere brugen af pesticider med 

50 % inden 2030 i EU. Det er positivt, at Kommissionen ønsker at ned-

bringe miljøbelastningen og harmonisere reglerne i EU.  

 
- Det er positivt, at Kommissionen ønsker at gøre brug af de erfaringer, 

man har gjort sig i forhold til implementeringen af det nuværende direk-

tiv, som forordningen skal afløse. 

 
- Et lavere forbrug af kemiske sprøjtemidler i EU vil sænke risikoen for 

både mennesker og dyrs sundhed og miljøet. Det vil således bidrage til en 
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øget biodiversitet og mindske forurening med miljøfremmede stoffer. 

Forslaget leverer således også på EU's grønne pagt fra 2019.  

 
- Samtidigt er det centralt for regeringen, at der findes en balance i forsla-

get, så der ikke pålægges unødige byrder på erhvervslivet eller medlems-

landene, som ikke står mål med effekten over for miljøet, eller som ikke er 

fagligt velbegrundede. Vi skal gøre brug af de erfaringer, som vi blandt 

andet har i Danmark med at nedbringe belastningen fra sprøjtemidler. 

 
- Forventningen er, at Kommissionen i løbet af juli måned fremlægger sup-

plerende studier af konsekvenserne af forslaget. Og at det indkommende 

spanske formandskab derefter vil forsøge at lande sagen med en generel 

indstilling til december.  

 
- På rådsmødet forventer vi, at det svenske formandskab gør rede for de 

fremskridt, man har gjort indtil videre. Vi forventer også, at formandska-

bet vil fremlægge et kompromisforslag til kapitel 4 om integreret plante-

beskyttelse. Det er forebyggende foranstaltninger, der skal begrænse for-

bruget af sprøjtemidler. 

 
- I kompromisforslaget forventes der at blive mulighed for medlemslan-

dene til at vedtage både bindende regler og ikke-bindende retningslinjer 

om anvendelsen af integreret plantebeskyttelse. Alt afhængig af en faglig 

vurdering.  

 
- Det er positivt. Og det giver en mere fleksibel model for implementering 

af integreret plantebeskyttelse, der kan tage højde for den hastige udvik-

ling på området. Det vil gøre det muligt løbende at tilpasse officielle vej-

ledninger til den nyeste teknologi på området. Det er positivt for dansk 

landbrug og for miljøet. 

 
- Det forventes, at kompromisforslaget fortsat vil indeholde forpligtelser 

for professionelle brugere af sprøjtemidler til at dokumentere, at de over-

holder principperne om integreret plantebeskyttelse.  

 
- Vi forventer også, at professionelle brugere vil være forpligtet til at skulle 

registrere forebyggende foranstaltninger i et IT-system. Så vi kan følge 
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udviklingen, og sikre at landbruget gør brug af de teknikker, der er til-

gængelige. 

 
- Endelig forventer vi, at reglerne om integreret plantebeskyttelse vil er-

statte de nuværende danske regler. Og dermed også sikre harmonisering 

af reglerne på tværs af EU. 

 
- Derudover regner vi også med, at formandskabet fremlægger kompromis-

tekst til regler om et forbud mod flysprøjtning, regler om salg og opbeva-

ring af sprøjtemidler, og Kommissionens forslag om obligatorisk brug af 

uafhængige rådgivere, inden der anvendes sprøjtemidler. 

 
- Der er i vid udstrækning tale om harmonisering af regler og praksisser, 

som findes i nogle medlemslande.  

 
- Det er vigtigt for regeringen, at vi i den forbindelse sikrer os, at tiltagene 

stemmer overens med de økonomiske og bureaukratiske konsekvenser. 

Her går formandskabets kompromis i den rigtige retning. Det er vigtigt, 

at de regler vi indfører i EU gør brug af de erfaringer, som blandt andet 

Danmark har, med at nedbringe belastningen ved brug af sprøjtemidler 

til det strengt nødvendige.  

 
- Det er helt centralt for regeringen i forhandlingerne.  

 
- Jeg forventer, at der skal tages forhandlingsoplæg senere på året.  

 
Siden sidst 

 
- Jeg var som bekendt til miljørådsmøde i tirsdags, hvor vi forhandlede na-

turgenopretningsforslaget. Som I sikkert ved endte mødet med at forsla-

get blev vedtaget. Og Danmark endte med at stemme for den generelle 

indstilling efter lange og intense forhandlinger. Det er jeg rigtig godt til-

freds med. 

 
- Vi fik en aftale med bindende mål for naturgenopretning. Det er et afgø-

rende skridt for at få forbedret naturen og biodiversiteten. Og samtidig 
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lykkedes vi med at få sikret mulighederne for at udbygge vedvarende 

energi. Så samlet set var det et godt resultat.  

 
- Det var på et hængende hår, at der blev opnået et kvalificeret flertal. 

Lande svarende til 66,1 % af EU’s befolkning stemte for. Kravet er mindst 

65 %. 

 
- Det der skal ske nu er, at Europa-Parlamentets Miljøudvalg stemmer om 

forslaget den 27. juni. Derefter skal der stemmes om forslaget i plenaren. 

Det forventes at ske engang i juli. Hvis der opnås enighed om forslaget i 

Europa-Parlamentet, er det næste skridt trilogforhandlingerne mellem 

Rådet og Parlamentet i løbet af efteråret.   

 
- Når forordningen bliver endeligt vedtaget og træder i kraft, har medlems-

staterne derefter 2 år til at udarbejde deres første sæt af naturgenopret-

ningsplaner. 

 
- Tak for ordet. 


